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Milost Pána Ježíše Krista, láska Boží, dar a společenství Ducha svatého se všemi námi! Amen.  
„Hospodine, chci ti mezi lidmi vzdávat chválu, mezi národy ti budu zpívat žalmy; vždyť tvé milosrdenství nad nebe 
sahá, až do mraků tvoje věrnost.“  Ž 108,4-5 
 
Píseň 189 Hrad přepevný 
 
Modlitba: Hospodine, Bože a Pane náš, 
Ty jsi ten, který nezapomíná; pamatuješ na ty, které sis zamiloval, neseš je a držíš v časech nepříznivých, je také 
chráníš před ztučnělou sebespokojeností v časech míru a hojnosti.  
Pane, obdař i nás svou žehnající přítomností!  
Jen toho se děsíme, že Tvoje dary zmarníme, čistou vodu zakalíme, chléb života necháme zplesnivět. Víme, že 
jsme toho schopni. Stůj při nás, promlouvej k nám nanovo, obnovuj nás svým Duchem, Duchem Kristovým, jenž 
přetváří lhostejnost v zájem, sobectví v lásku, strach a staženost do sebe v otevřenost a naději.  
Dej nám paměť dobrou a víru živou, aby Tvá přítomnost byla patrná skrze vše, co děláme, mluvíme, myslíme, co 
jsme. Amen. 
 
Čtení: L 15,1-10 
 
Píseň (Svítá) 57 Vzácný hosti, přijď již 
 
Text: Ř 1,8-17 
 
Kázání: 
   Milé sestry, milí bratři, 
cítit se jako dlužník patří ke křesťanské existenci. Co je to za pocit? Že měl někdo velké oči, hodně si povypůjčoval, 
ještě víc rozházel a teď bude platit? Že někdo podcenil banální pokutu, dostal penále a upadl do exekuce? Že 
někdo promyšleně investoval, postavil dům, vybudoval dobrý podnik a poctivě vrací, co si vypůjčil? - - Je zřejmě 
tisíc variant dluhů a tisíce rozmanitých pocitů, jaké může dlužník prožívat, od obav, stresu, přes naprostý klid až po 
posměch, který si z dluhu nic nedělá v jistotě, že se z něj vykroutí. Dluh, o kterém mluví Bible, se nejspíš podobá 
situaci, kdy pro nás někdo udělá něco dobrého, co se ani vyčíslit nedá, kdy dostaneme něco vzácného a vlastně 
nesplatitelného, co nás však těší a naplňuje radostí, kterou si nechceme nechat pro sebe. Tak jsme zaslechli a 
přijali evangelium, tak prožíváme svou víru jako darovanou sílu. 
    Cítit se jako dlužník všech lidí patří k víře. Neboť víru nemáme jenom pro sebe, z evangelia se nelze 
radovat sobecky, nemůže nepřizvat sousedy a kolemjdoucí. Pavel, autor dopisu římským křesťanům, chce za nimi 
přijít a s nimi se o svou víru podělit. Z čehož plyne, že ten dluh se netýká jenom těch, kdo ještě o evangeliu 
neslyšeli, není to jen nějaký misijní závazek, nýbrž je to puzení ke sdílení víry (s nevěrci) i se souvěrci. Tohle sdílení 
může mít podobu společného slavení bohoslužeb, vzájemného rozhovoru a spolupráce v sociální a diakonické 
službě. 
    Jaký máme jako církev dluh vůči této společnosti? Anebo tento střešovický sbor vůči svému okolí? Každý 
z nás jako jednotlivec? Může to být nějaký projekt, konkrétní pomoc, navštěvování osamělých, podpora 
milostivého léta, které se na krátkou omezenou dobu nabízí těm, kdo jsou sevřeni exekucí. Ale především, myslím, 
jde o kus života, který máme společně prožít. Setkávat se s druhými, spolu být, mít zájem, respekt a naslouchat, 
být otevřený, autentický, na nic si nehrát, nic neskrývat.  
    Cítit se jako dlužník – pěkně to vystihuje nesobeckou povahu víry. Ale vidím tu i nebezpečí – že se mi stane 
splácení tohoto dluhu jakousi nesplnitelnou povinností a já skončím u marného, nikdy nekončícího 
sebeobviňování. Co já bych měl všecko dělat! Koho všeho přesvědčit, koho obrátit, uzdravit, napravit! Kde všude 
pomoci, přinést dobré slovo, šířit ducha naděje. Ale nic se mi nedaří. Ovšem! Vždyť jednání motivované úzkostnou 
snahou učinit zadost jakési povinnosti smazává poslední stopy radosti, lásky, naděje. - - Je dobré si znovu 
připomenout, že spravedlivý (tj. věřící) bude žít z víry. Totiž z Boží milosti a věrnosti. Víru si nekupujeme svou 
aktivitou, svou výkonností. Víra je nám darována – a ačkoli není určena k sobecké spotřebě, můžeme si ji přece 
užít – jde o náš život, jsme to my, kdo díky víře máme naději. 



    Nebo se snad mám stydět za to, že žiju z evangelia, a ne z vlastních sil? Mám se stydět za to, že nemám 
svůj život zvládnutý? Za to, že prožívám své strachy z prázdnoty a volám po milostivém Bohu a po milujícím 
bližním? Že je potřebuji? Že potřebuji vzkříšení? Za to se nestydím. 
    Jsou ovšem věci, za které se stydím. A myslím, že je dobré, se studu tak docela nezbavovat. Stud je dobrý 
ochranný pud, známka společenského taktu a citlivosti. Stydím se za prázdné řeči, namyšlenost a nepoctivost, 
stydím se za ně, zvláště vyskytnou-li se v církvi. 
    Nestydím se za evangelium. Tak to říká apoštol Pavel. Ten s tím udělal vlastní zkušenost. Zakusil výsměch, 
ponižování a odsuzování kvůli evangeliu. Výsměch ze strany vzdělanců, kterým jeho zvěstování připadalo hloupé. 
Vždyť celé evangelium stálo na vzkříšení Ježíše Krista z mrtvých. Co s tím chcete dělat? Co na tom chcete 
promýšlet? Jak o tom chcete diskutovat? Vzkříšení uniká jakékoli obecné lidské zkušenosti, jakékoli argumentaci, 
je to věc mimo filozofické kategorie. O Pavlově velikosti svědčí, že si to uvědomuje, na vzdělance se nezlobí, ani 
vzdělání nezatracuje, neposmívá se mu, nepropadá zoufalství ani výčitkám. Trvá na tom, že evangelium je tu pro 
vzdělané i nevzdělané, že pro každého se může stát mocí ke spasení. Neutíká přitom od poctivého promýšlení, 
neschovává se před moudrými, ale nechce nikoho přechytračit – v dovedné argumentaci ani v mediální strategii 
síla evangelia není. 
    Nestydím se za evangelium – ještě na hlubší, než na intelektuální rovině s tím měl Pavel zkušenost. 
V prvním listu Korintským mluví o tom, že evangelium je bláznovská zvěst, zvěst pro blázny. Skandální, pohoršující, 
nelogická. Boží moc se zjevila na Kristu – to je ale ten Ukřižovaný!  Příběh Boží moci, to je příběh lidského 
ztroskotance. Jeho mise se vyznačovala konečným neúspěchem (všichni ho opustili), jeho společenské postavení a 
uznání dosáhlo na konci jeho života záporných hodnot (ukřižován jako pohrdaný rouhač a lžimesiáš). Boží moc je 
v tom příběhu skrytá, uvěřit jí, spolehnout na ni a žít v souladu s Ježíšovým antipříběhem je bláznovství. A zůstává 
to bláznovstvím i po dlouhých a slavných dějinách církve, i s odkazem na skvělé zjevy křesťanské víry. Dokonce, 
myslím si, pravá tvář evangelia bývá spíš zatemněna, když se začneme příliš chlubit svými slavnými dějinami, 
protože nic není evangeliu vzdálenější než vítězná arogance. 
    Nestydím se za evangelium, které neohromuje. Vážím si toho, když mi někteří lidé říkají, jak my evangelíci 
jsme takoví normální, rozumní. Vážím si střízlivosti bez parádiček a silných řečí. Jen mám trochu strach, abychom 
nebyli až moc normální, aby nebylo vše moc rozumné a hladké. Aby se nám neztratilo bláznovství kříže. Něco 
divného by tu mělo být. Sbor jako podezřelá snůška vzdělanců i obyčejných lidí, zdravých i postižených, 
společenských i pavoukovitých, schopných i zjevně neúspěšných. Sbor, kde přes své zjevné lidské slabosti, své 
strachy, svou omezenost, své konflikty vyznáváme a je na nás vidět, že bez víry, bez důvěry nemůžeme žít, že 
vzhlížíme k naději a toužíme po lásce. Amen. 
    
Píseň 582 Toužíme v lásce žíti stále  
 
Ohlášky, sbírka 
 
Píseň 694 V království Božím místa dost  
 
Přímluvná modlitba + Otče náš    
 
Poslání: Ř 13,8-10 
 
Požehnání 
 
Píseň 614 Vzdávám ti, Bože, chválu svou 
 
 


